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با حضور فعالان بخش خصوصی؛

لایحه بودجه 1401 در اتاق بازرگانی تبریز بررسی و تحلیل شد

لایحه بودجه سال ۱۴۰۱ و جایگاه توسعه ای آذربایجان شرقی در این بودجه با حضور فعالان بخش خصوصی، مسئولان

دولتی و نمایندگان مردم استان در مجلس شورای اسلامی بررسی شد.

به گزارش روابط عمومی اتاق تبریز، نشست تحلیل و بررسی لایحه بودجه سال ۱۴۰۱ با حضور فعالان بخش خصوصی آذربایجان شرقی، نمایندگان مردم استان در مجلس شورای

اسلامی و رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی استان توسط مرکز پژوهش های اتاق تبریز و مجمع نمایندگان استان در محل این اتاق برگزار شد.

رئیس اتاق بازرگانی تبریز در این جلسه گفت: بودجه سال ۱۴۰۱ به زودی در مجلس شورای اسلامی بررسی می شود که در این زمینه امیدواریم مشکلات تولیدکنندگان مدنظر قرار

گیرد.

یونس ژائله با اشاره به وضعیت اعطای تسهیلات بانکی و نسبت تسهیلات به سپرده استان در دهه 90 گفت: در سال 1390، این آمار 125 درصد بود که با یک روند کاهشی، در

سال 1399 به 56 درصد رسیده است.

رییس اتاق تبریز ادامه داد: اکنون تمام منابع بانک ها برای پرداخت حقوق کارکنان و یارانه از سوی دولت جذب شده است که طبیعتا در استان با این کمبود منابع نه تنها مگاپروژه

ای اجرا نمی شود بلکه اگر سرمایه خود را حفظ کنیم، کار بزرگی انجام داده ایم.

وی با بیان این که حذف یارانه ها موضوع مهمی است، اظهار کرد: حذف یارانه ها از جمله سیاست های مدنظر دولت است. ما موافق حذف یارانه هستیم ولی زمان و شرایط

اقتصاد جهانی مناسب نیست چرا که با وجود بیماری کرونا، وضعیت نقدینگی بانک ها و از طرفی تمام مشکلات موجود، انجام چنین جراحی های اقتصادی امکان ندارد.

ژائله ادامه داد: با توجه به این که بیشتر واحدهای تولیدی آذربایجان شرقی کوچک هستند، این واحدهای کوچک با اجرای این قانون آسیب پذیر خواهند بود که از نمایندگان

مجلس درخواست می کنیم این موارد را در نظر بگیرند.

رییس اتاق تبریز در خصوص اهمیت افزایش تولید ملی در رشد و شکوفایی اقتصاد کشور گفت: باید مشخص شود که برای افزایش تولید ملی در سال آینده چه بودجه ای در نظر

گرفته شده و این در حالی است که تنها هزینه ها مشخص بوده و منبع این هزینه ها هم از جیب مردم تامین می شود و این راحت ترین فرمولی است که دولت در نظر گرفته

است.

ژائله ادامه داد: پروژه انتقال آب ارس به دلیل کمبود شدید آب تبریز یکی از اصلی ترین دغدغه های استان است که در بودجه سال آینده به هیچ وجه پیش بینی نشده است.

وی افزود: گاهی اوقات بخش خصوصی در سیاست های تعیین بودجه جایی ندارد در حالی که مواردی مانند دریافت مالیات، توسعه اشتغال و صادرات بر عهده این بخش است.

رئیس اتاق بازرگانی تبریز با بیان این که باید برای توسعه بخش های مختلف اقتصادی، منابعی تعریف شود، گفت: صنعتگران با اشتغال و افزایش تولید، صنعت را توسعه داده و

صادرات انجام می دهند ولی باید به خواسته های بخش خصوصی نیز توجه شود چرا که برای مثال اگر کشاورز کود و سم نداشته باشد، تولید انجام نمی شود و اگر کشاورزی رشد

نکند، کشور نابود خواهد شد. بنابراین باید برای تمام بخش ها بودجه تعریف شده و بانک ها موظف به اعطای تسهیلات شوند.

ژائله بر لزوم برگزاری جلسات آتی به صورت کارشناسی تری تاکید کرده و گفت: امیدواریم اشتغالزایی و توسعه تولید در بخش های مختلف عملی شود تا همه با همکاری یکدیگر

شاید پیشرفت کشور باشیم.

عدم همراهی برخی از بانک های خصوصی در راستای توسعه استان

رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی آذربایجان شرقی نیز گفت: نرخ بیکاری در سال گذشته ۹٫۶ درصد بود که این میزان پایین تر از میانگین کشور بود. این موضوع طبیعی است

چرا که باید دید این نرخ بیکاری ناشی از اشتغالزایی در استان بوده و یا ناشی از مهاجرت است که هر دو مورد در این زمینه تاثیرگذار است.

داود بهبودی با اشاره به عملکرد کلان کل استان افزود: آذربایجان شرقی سال گذشته از لحاظ اقتصادی رتبه هشتم کشور را داشت این در حالی است که برخی از استان هایی که در

رتبه های بالاتر قرار دارند، معمولا استان های نفتی هستند که این موضوع بر سهم اقتصادی این استان ها تاثیرگذار بوده است که در این زمینه باید گفت که آذربایجان شرقی در

بخش های مختلف توانمندی زیادی دارد.

وی ادامه داد: برای توسعه و رشد اقتصادی استان باید مگاپروژه های کلان شناسایی شود که در این زمینه ایده های خوبی نیز وجود دارد. بنابراین دولت، نمایندگان و بخش

خصوصی باید با همراهی و همگرایی منجر به اجرای چنین پروژه هایی شوند.

2 صفحه 1 | ITShams.ir - قدرت گرفته از پرتال شمس

https://www.tzccim.ir/News/2864/


رئیس سازمان مدیریت و برنامه ریزی آذربایجان شرقی با بیان این که سهم استان در خصوص تسهیلات ۲٫۵ درصد است، اظهار کرد: سهم استان از سپرده های کشور کم است که

در این زمینه یا بخشی از سپرده های ما در جاهای دیگر سپرده گذاری می شود و یا نشتی سرمایه وجود دارد.

بهبودی ادامه داد: در رابطه با اعطای تسهیلات، عملکرد بانک های دولتی قابل قبول است ولی برخی از بانک های خصوصی به هیچ وجه همراستا با توسعه استان نبوده اند.

وی افزود: آذربایجان شرقی در رشد اقتصادی، پویایی و خودکفایی وضعیت خوبی داشته است البته باید این موضوع را نیز عنوان کرد که پویایی و رشد هر استان مستلزم تامین

منابع مالی است.

بهبودی در ادامه با بیان این که ۹۰ درصد درآمدی که از آذربایجان شرقی وصول می شود مربوط به مالیات است، تاکید کرد: درآمد امسال شش هزار و ۵۰۰ میلیارد بوده و برای

سال آینده ۱۱ هزار و ۶۰۰ میلیارد پیش بینی شده که این رقم ۷۸ درصد افزایش یافته که در این میان سهم مالیاتی استان ۲٫۵۸ درصد بوده است.

در خصوص تسهیلات و مالیات باید راهکارهای جدیدی ارائه شود

نماینده مردم تبریز، آذرشهر و اسکو نیز با اشاره به اهمیت تبیین مشکلات مختلف صنعتگران و ارائه راهکاری برای رفع موانع تولید گفت: در خصوص تسهیلات و مالیات باید

راهکارهایی ارائه شود تا تولیدکنندگان حمایت شوند برای مثال باید حکمی در نظر گرفته شود که مبلغ مالیات مالیات دهندگان سال های گذشته بیش از ۱۰ درصد افزایش پیدا

نکند و از منابع مالیاتی جدید مالیات اخذ شود.

محمدحسین فرهنگی افزود: سال گذشته به دولت پیشنهاد دادیم که اگر می خواهد ارز ۴۲۰۰ تومانی را حذف کند به مردم بن کالا بدهد.

وی ادامه داد: این موضوع برای ما قابل قبول است به طوری که برای افرادی که یارانه داده می شود، بن کالا نیز ارائه شود که این موضوع علاوه بر حمایت از تولید، خدمتی به

عموم جامعه است.

عمده دغدغه فعالان اقتصادی در بودجه آینده، مالیات است

سید محمدرضا میرتاج الدینی، دیگر نماینده مجلس نیز گفت: در خصوص بودجه، نمایندگان پیشنهادهای خود را به کمیسیون های تخصصی می دهند که از هفته آینده بررسی

های جدی در بحث بودجه آغاز خواهد شد.

وی افزود: با وجود این که این بودجه اولین بودجه دولت آقای رئیسی است در مقایسه با بودجه سال های قبلی انسجام نسبی دارد چرا که از مهارت کارشناسان ثابت سازمان

برنامه و بودجه استفاده شده است.

وی با بیان این که این بودجه می خواهد برخی از چالش های اقتصادی جامعه مانند ارز ترجیحی را حل کند، اظهار کرد: با توجه به این امر، عمده دغدغه فعالان اقتصادی بخش

خصوصی مالیات است که در بودجه سال آینده این موضوع می تواند یکی از موضوعات چالشی باشد.

نماینده مردم تبریز، آذرشهر و اسکو افزود: دولت در بودجه سال آینده رویکرد جدیدی دارد برای مثال معافیت های مالیاتی را کاهش داده و از درآمدهای نجومی، مالیات اخذ

خواهد کرد.

میرتاج الدینی به آثار تغییر عوارض گمرکی در جامعه اشاره کرد و گفت: با توجه به تغییر عوارض گمرکی، قیمت تعرفه مبنای ثابتی خواهد داشت و در عین حال که مبنا ثابت است

باید در تعرفه ها تجدیدنظر شود چرا که اگر تعرفه ها به یک باره افزایش یابد مشکل افزایش قیمت به وجود خواهد آمد.

لزوم تداوم جلسات کارشناسی برای تبیین مشکلات بخش های اقتصادی

دیگر نماینده مردم تبریز، آذرشهر و اسکو در مجلس نیز با اشاره به ضرورت رصد مشکلات تولیدکنندگان افزود: باید به میزانی جلسه کارشناسی در این زمینه برگزار شود تا مشکلات

بخش های مختلف اقتصاد به خوبی تبیین شود.

مسعود پزشکیان ادامه داد: اگر برجام و گفت و گو با دنیا را کنار بگذاریم و FATF را قبول نکنیم، تصور نمی کنم مشکلات حل شود ولی این موارد سیاست دولت است و وظیفه ما

این است که هر کاری از دستمان برمی آید برای به حرکت درآوردن چرخ اقتصاد انجام دهیم.

نماینده مردم تبریز، آذرشهر و اسکو افزود: باید محکم پشت تولیدکنندگان بایستیم که آینده سختی در پیش است و اگر کار تولیدکنندگان تعطیل شود، کشور از پایه از حرکت

خواهد ایستاد.
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باید قبل از تدوین لایحه بودجه، نظرات بخش خصوصی شنیده میشد

نماینده مردم شبستر در مجلس نیز گفت: در زمینه بخش خصوصی، استاندار متولی است و بقیه سازمان ها باید جوابگوی وضعیت موجود باشند.

جعفر راستی با طرح این سوال که سازمان برنامه و بودجه چند درصد مشکلات و نظرات بخش خصوصی را در هنگام نوشتن لایحه انتقال داده است، افزود: باید قبل از این که

لایحه نوشته شود، این جلسات کارشناسی برگزار می شد و با مشکلات تولیدکنندگان آشنا می شدید.

وی ادامه داد: اکنون بهترین فرصت است که نظرات تولیدکنندگان به نمایندگان ارجاع داده شود تا در این دو ماه موضوعات بررسی و مدنظر قرار گیرند.

تاب آوری بخش خصوصی آذربایجان شرقی بیشتر از سایر استان ها

دیگر نماینده مردم تبریز، آذرشهر و اسکو نیز با اشاره به نقاط قوت و ضعف بودجه سال آینده اظهار کرد: یکی از نقاط قوت بودجه سال آینده این است که میزان درآمدها و هزینه

ها در حوزه عمومی کشور، ۲۸ درصد بالانس منفی دارد و این موضوع خوبی است به این معنا که در بودجه، دولت بار کمی بر دوش تولیدکنندگان تحمیل می کند.

روح الله متفکر آزاد گفت: کشور در وضعیت عادی نیست بنابراین برای این که بخواهیم به دولت و بخش خوصی کمک کنیم باید به حل مسائل به صورت ریشه ای کمک کنیم.

وی ادامه داد: خوشبختانه تاب آوری بخش خصوصی در آذربایجان شرقی نسبت به سایر استان ها بهتر است این موضوع قوی بودن بخش خصوصی را نشان می دهد چرا که

بخش خصوصی ما ریشه دارتر و منسجم تر است.

برای سرمایه گذاری، زیرساخت کافی در استان وجود ندارد

نماینده مردم اهر و هریس نیز با بیان این که در آذربایجان شرقی حدود سه هزار واحد صنعتی وجود دارد، گفت: برای سرمایه گذاری، زیرساخت کافی در استان وجود ندارد برای

مثال در شهرک های صنعتی چاراویماق، اهر، بیلوردی و هریس برق نداریم.

احمد محرم زاده با بیان اینکه در تامین زیرساخت ها مشکل داریم، گفت: برای مثال مسئولان نیروگاه ها برای تشکل های خود به موقع اقدام به گازرسانی نکرده اند و اکنون با

مازوت سوزی هوا را آلوده می کنند.

وی تاکید کرد: باید با حمایت از تولیدکنندگان، مشکلات را حل کنیم چرا که با حل مشکلات تولیدکنندگان، مشکل اشتغال و مسائل اجتماعی نیز حل خواهد شد.

در این جلسه فعالان بخش خصوصی استان به بیان نظرات کارشناسی خود در بحث لایحه بودجه 1401 پرداختند.
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